النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

26 ايلول (سبتوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي في ونتدى الأعوال العربي – البلجيكي في بروكسيل: الونطقة العربية في وضع وثالي لتحقيق اهداف التنوية الوستداوة

اعتبر أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفى، خلال مشاركته في "منتدى الأعمال السنوي العربي -البلجيكي-لوكسمبورغ"، الذي عقد في العاصمة البلجيكية بروكسيل بتاريخ 21 سبتمبر 2023، تحت عنوان: "بناء شراكات قوية لمواجهة التحديات وفرص التنمية المستدامة"، حيث استعرض في كلمته "واقع وتوجه الدول العربية نحو تحقيق التنمية المستدامة"، أنّ "العالم العربي يواجه تحديات كبيرة في مجال الاستدامة وتحقيق الأهداف الاجتماعية، والأهداف الاقتصادية والبيئية مثل: فجوة الفقر المرتفعة، والمناخ الجاف للغاية، وندرة المياه الحادة وارتفاع استهلاك الطاقة وتلويث النفط والغاز للبيئة".

وأوضح د. خالد حنفي أنّه "على الرغم من التحديات التي يواجهها العالم العربي في مجال الاستدامة، تمكنت عشر دول من تحقيق مجموع 66 فما فوق في مؤشر عام 2023، وهذا تحسن طفيف مقارنة بـ 6 دول فقط في العام السابق 2022. وهذه الدول هي تونس، المغرب، الجزائر، الأردن، الإمارات، مصر، عمان، السعودية لبنان

ونوّه إلى أنّه "على الرغم من حصول العديد أو معظم الدول العربية الـ 22 على الدرجة "الحمراء" في إطار تنفيذ أهداف الأمم المتحدة السبعة عشر للتنمية المستدامة، يظل الهدف 5 من أهداف التنمية المستدامة (المساواة بين الجنسين) هو التحدي الأكثر أهمية في جميع أنحاء العالم. كما أنّ المنطقة معنية بشكل كبير بتحقيق الهدف 2 من أهداف التنمية المستدامة (القضاء على الجوع) والهدف 8 من أهداف التنمية المستدامة (العمل اللائق وتوفير الغذاء). في حين لا تزال هناك تحديات أيضًا في ما يتعلق بالهدف 3 من أهداف التنمية المستدامة (الصحة الجيدة والرفاهية)، والهدف 6 من أهداف التنمية المستدامة (المياه النظيفة والصرف الصحى)، والهدف 9 من أهداف

وقال: "أهداف التنمية المستدامة الخمسة الأكثر تحديًا لدول شمال إفريقيا هي الهدف 2 (صفر الجوع)، الهدف 3 (الصحة الجيدة والرفاهية)، الهدف 5 (المساواة بين الجنسين)، الهدف 8 (العمل اللائق والنمو الاقتصادي)، والهدف 14 (الحياة تحت الماء). فضلاً عن ذلك، لا تزال هناك تحديات كبيرة في ما يتعلق بمؤشر الابتكار (نفقات البحث والتطوير). أما بالنسبة إلى دول مجلس التعاون الخليجي فتواجه تحديات كبيرة في ما يتعلق بالهدف 5 من أهداف التنمية المستدامة (المساواة بين الجنسين) والهدف 6 (المياه النظيفة والصرف الصحي)، الهدف 12 (الاستهلاك المسؤول والصرف الصحى)، والهدف 13 (التغيّر المناخي). ولا تزال هناك تحديات كبيرة متعلقة بالصحة (انتشار السمنة)، وندرة المياه، والطاقة النظيفة، وجودة الهواء. بينما بالنسبة إلى بلاد الشام فهي المجموعة الوحيدة التي تمتلك هدفين أخضرين في لوحة أهداف التنمية المستدامة حيث حصل لبنان على اللون الأخضر في الهدف الأول من أهداف التنمية المستدامة (القضاء على الفقر)، بينما حصلت فلسطين على اللون

التنمية المستدامة (الصناعة، الابتكار والبنية التحتية)، والهدف 14

من أهداف التنمية المستدامة (الحياة تحت الماء) والهدف 16 من

أهداف التنمية المستدامة (السلام والعدالة والمؤسسات القوية)".

Union of Arab Chambers

والتلوث". ورأى د. خالد حنفي أنّ "العديد من أهداف التنمية المستدامة، من المياه النظيفة والصرف الصحي الجيد إلى التعليم الجيد، ترتبط ارتباطًا وثيقًا

الأخضر على الهدف 15 من أهداف التنمية المستدامة (الحياة على

الأرض). في حين حصلت بلاد الشام على درجات حمراء في أهداف التنمية المستدامة 5 (المساواة بين الجنسين) والهدف 8 (العمل اللائق

والنمو الاقتصادي). وتتعلق التحديات الأخرى المتبقية بالصحة

(انتشار السمنة والرفاهية الذاتية)، والابتكار (البحث ونفقات التنمية)،





بمستويات الفقر والتقدم الاقتصادي في جميع أنحاء المنطقة التي لا تزال تواجه صعوبة في القضاء على الفقر بسبب الاختلافات في توزيع الثروة، وخاصة في دول شمال أفريقيا التي لم تحقق بعد الهدف الثاني من أهداف التنمية المستدامة "القضاء على الجوع"، بينما استطاعت الإمارات العربية المتحدة تحقيق الهدف الأول من أهداف التنمية المستدامة (القضاء على الفقر)، وكذلك تحقيق التنمية الاجتماعية (الحد من عدم المساواة المتعلقة بالجنس والدخل والطاقة)".

وشدد على أنه "بالنسبة إلى أهداف التنمية البيئية، فإنه في ما يتعلق بالطاقة المتجددة، فتتمتع الدول العربية بإمكانيات عالية لمشاريع طاقة الرياح والطاقة الشَّمسية، حيث أن الظروف الطبيعية ملائمة



لها لزيادة الاعتماد على الطاقة النظيفة حيث أنّ معظمها جزء من الحزام الشمسي"، لافتا إلى أنّ "وفرة احتياطات الغاز الطبيعي تمهد الطريق للدول العربية لتقود مشاريع الهيدروجين وأن تصبح من كبار مصدري الهيدروجين".

ونوّه الأمينِ العام للاتحاد إلى أنّه "مع انعقاد الدورة السابعة والعشرين لمؤتمر الأطراف cop في مصر، والتحضير لانعقاد الدورة الثامنة والعشرين لمؤتمر الأطراف في الإمارات العربية المتحدة، فإن المنطقة في وضع مثالي لمعالجة مشكلة تغير المناخ من خلال اتخاذ إجراءات شاملة ومتماسكة".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi at the Arab-Belgian Business Forum in Brussels: The Arab Region Is In an Ideal Position to Achieve Sustainable Development Goals

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, participated in the "Annual Arab-Belgian-Luxembourg Business Forum" which was held in the Belgian capital, Brussels, on September 21, 2023, under the title: "Building Strong Partnerships to meet the challenges and opportunities of sustainable development." In his speech, "The Reality and Direction of the Arab Countries towards Achieving Sustainable Development," he reviewed that "the Arab world faces great challenges in the field of sustainability and achieving social, economic and environmental goals such as the high poverty gap, the extremely dry climate, severe water scarcity, high energy consumption and oil pollution and gas for the environment."

Dr. explained. Khaled Hanafi said, "Despite the challenges facing the Arab world in the field of sustainability, ten countries were able to achieve a score of 66 or higher in the 2023 index, and this is a slight improvement compared to only 6 countries in the previous year, 2022." These countries are Tunisia, Morocco, Algeria, Jordan, the Emirates, Egypt, Oman, Saudi Arabia,

Lebanon and Qatar.

He noted, "Although many or most of the 22 Arab countries received a "red" rating in the framework of implementing the 17 United Nations Sustainable Development Goals, Goal 5 of the Sustainable Development Goals (gender equality) remains the most important challenge throughout the world. The world. The region is also greatly concerned with achieving Sustainable Development Goal 2 (Zero Hunger) and Sustainable Development Goal 8 (Decent Work and Food Provision). Challenges also remain in relation to SDG 3 (good health and

well-being), SDG 6 (clean water and sanitation), SDG 9 (industry, innovation and infrastructure), and SDG 6 (clean water and sanitation). 14 of the Sustainable Development Goals (life below water) and 16 of the Sustainable Development Goals (peace, justice and strong institutions).' He said: "The five most challenging Sustainable Development Goals for North African countries are Goal 2 (Zero Hunger), Goal 3 (Good Health and Well-Being), Goal 5 (Gender Equality), Goal 8 (Decent Work and Economic Growth), and Goal 14 (Life Underwater). In addition, there are still significant challenges regarding the innovation indicator (R&D expenditures). As for the Gulf Cooperation Council countries, they face major challenges with regard to Sustainable Development Goal 5 (gender equality), Goal 6 (clean water and sanitation), Goal 12 (responsible consumption and sanitation), and Goal 13 (climate change). Significant challenges remain related to health (prevalence of obesity), water scarcity, clean energy, and air quality. While for the Levant, it is the only group that has two green goals on the Sustainable Development Goals board, as Lebanon got the green color in the first goal of the Sustainable Development Goals (eradicating poverty), while Palestine got the green color in Goal 15 of the Sustainable Development Goals (life on earth). While the Levant received red scores in Sustainable Development Goals 5 (gender equality) and Goal 8 (decent work and economic growth). Other remaining challenges relate to health (obesity prevalence and subjective wellbeing), innovation (research and development expenditures), and pollution."
Dr. Khaled Hanafi saw that "Many of the

Dr. Khaled Hanafi saw that "Many of the Sustainable Development Goals, from clean





water and good sanitation to quality education, are closely linked to poverty levels and economic progress across a region that continues to have difficulty eradicating poverty due to differences in wealth distribution. Especially in North African countries that have not yet achieved the second goal of the Sustainable Development Goals, "Eliminating Hunger," while the United Arab Emirates was able to achieve the first goal of the Sustainable Development Goals (eliminating poverty), as well as achieving social development (reducing gender-related inequality, income and energy)."

He stressed, "With regard to environmental development goals, with regard to renewable energy, the Arab countries have a high potential

for wind and solar energy projects, as the natural conditions are suitable for them to increase reliance on clean energy, as most of them are part of the solar belt." Pointing out that "the abundance of natural gas reserves paves the way for Arab countries to lead hydrogen projects and become major hydrogen exporters."

The Secretary-General of the Union noted, "With the twenty-seventh session of the Conference of the Parties being held in Egypt, and preparations for the twenty-eighth session of the Conference of the Parties in the United Arab Emirates, the region is in an ideal position to address the problem of climate change by taking comprehensive and coherent measures."

Source (Union of Arab Chambers)



تنظيم "معرض الصين والدول العربية" في نينغشيا: الدفع قدما بتنفيذ مشاريع الحزام والطريق والتصدي معا لتحديات الأوبئة وتغير المناخ العالمية

أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال كلمة له في أعمال الدورة السادسة لمعرض الصين والدول العربية، الذي تستضيفه في مدينة ينتشوان، حاضرة منطقة نينغشيا الذاتية الحكم لقومية هوي بشمال غربي الصين، خلال الفترة 24-21 أيلول (سبتمبر) 2023، تحت عنوان: "عصر جديد وفرص جديدة ومستقبل جديد"، أنّ "المعرض بمثابة جسر ومنصة مهمة لخلق الظروف المؤاتية لتسهيل النشاط الاقتصادي والتبادل التجاري والاستثماري والتعاون بين الشركات الصينية والعربية على طول الحزام والطريق، مما يساهم في مواصلة توسيع مجالات التعاون في القطاعات الجديدة والواعدة".

وأوضح الأمين العام للاتحاد أن "حجم التجارة بين الصين والدول العربية تضاعف تقريبًا عن مستوى عام 2012 ليصل إلى 431.4 مليار دولار في العام الماضي"، لافتا إلى أن "الصين ظلت الشريك التجاري الأول المنطقة العربية في النصف الأول من عام 2023، حيث بلغ حجم التجارة الثنائية 199.9 مليار دولار أمريكي في النصف الأول من هذا العام. وتعد المملكة العربية السعودية أكبر شريك تجاري للصين في الشرق الأوسط، مع تجارة ثنائية وصلت إلى 116 مليار دولار في عام 2022".

وقال: "لقد عزرت الصين التعاون مع الدول العربية في العقد الماضي، في مجال التقنيات الصنطرة، مثل الجيل الخامس والبيانات الضخمة والمعلومات المكانية والطاقة الجديدة. وبالتالي فإن ما يجعل الصين دولة مصدرة مرنة هو تنوع المنتجات التي تصنعها من الزراعة والملابس والمنسوجات إلى الإلكترونيات والآلات وأجهزة الكمبيوتر. حيث أنّه في عام 2021، فإنّ ما يقرب من نصف (47%) إجمالي صادرات الصين إلى العالم العربي، تتكون من الألات ومعدات النقل". ونوّه إلى "ارتفاع قيمة الاستثمارات الجديدة بين الصين والدول

العربية إلى 1.44 مليار دولار، بزيادة سنوية قدر ها 7 في المئة. وقد عزرت مبادرة الحزام والطريق التعاون بين الصين والدول العربية، مما أدى إلى ازدهاره التجارة والاستثمار وتعزيز التعاون في البنية التحتية، حيث يمر ثلثا صادرات الصين إلى الدول العربية الآن عبر البنية المتنية المبنية من قبل دول الخليج".

ورأى أنّه "نظراً لموقعها الاستراتيجي على الطريق البحري، تخدم دول مجلس التعاون الخليجي كمركز يربط بين آسيا وأفريقيا وأوروبا، المشاريع على طول مبادرة الحزام والطريق، حيث استثمرت بكين 5.05 مليار دولار في عام 2021 في مشاريع متعلقة بمبادرة الحزام والطريق والطاقة في العراق، ثالث أكبر مورد للنفط إلى الصين بعد السعودية وروسيا".

ونوّه إلى أنّ "مصر تعدّ أيضًا محطة مهمة لمبادرة الحزام والطريق، حيث تشارك بكين في مختلف مشاريع البنية التحتية في مصر، ومن بينها العاصمة الإدارية الجديدة بالقاهرة ومنطقة التنمية الاقتصادية والتكنولوجية بالمنطقة الاقتصادية لقناة السويس في مصر".

وشدد على أنّه "يتعيّن على الصين والعالم العربي تعميق تعاونهما من أجل الدفع قدما بتنفيذ مشاريع الحزام والطريق بشكل مشترك، وتقديم المزيد من المساهمات للحفاظ على السلام والأمن الإقليميين، وكذلك التصدي بشكل مشترك للتحديات العالمية مثل الأوبئة وتغير المناخ. كما أنّه يتعيّن على الجانبين مواصلة الدفع بصداقتهما التقليدية وإثرائها وتعميقها وتعزيز تعاونهم المتعدد والواسع النطاق نحو تحقيق التنمية المستدامة والسليمة لعلاقات التعاون الاستراتيجية بينهما، وإثراء وتحسين التعاون بشكل مستمر عبر تعزيز آليات التجارة والثقافة والإعلام والتبادلات غير الحكومية وغيرها من المجالات".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Organizing the "China and Arab Countries Expo" In Ningxia: Advancing the Implementation of Belt and Road Projects and Jointly Addressing the Challenges of Global Epidemics and Climate Change

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, during his speech at the sixth session of the China and Arab States Expo, which it is hosting in the city of Yinchuan, the capital of the Ningxia Hui Autonomous Region in northwestern China, during the period 21-24 September 2023, Under the title: "A New Era, New Opportunities, and a New Future," Stressed, "The exhibition serves as a bridge and an important platform for creating favorable conditions to facilitate economic activity, trade and investment exchange, and cooperation between Chinese and Arab companies along the Belt and Road, which contributes to continuing to expand areas of cooperation in new and promising sectors."

The Secretary-General of the Union explained that "the volume of trade between China and the Arab countries nearly doubled from the level of 2012 to reach 431.4 billion dollars last year." Pointing out "China remained the first trading partner of the Arab region in the first half of 2023, as the volume of bilateral trade reached 199.9 billion US dollars in the first half of this year. The Kingdom of Saudi Arabia is China's largest trading partner in the Middle East, with bilateral trade reaching \$116 billion in 2022." He said: "China has strengthened cooperation with Arab countries in the past decade, in the field of advanced technologies, such as the fifth generation, big data, spatial information, and new energy. Therefore, what makes China a resilient exporting country is the diversity of the products it manufactures, from agriculture, clothing, and textiles to electronics, machinery, and Computers. Whereas in 2021, nearly half (47%) of China's total exports to the Arab world consist of machinery and transportation equipment." He noted, "The value of new investments between China and the Arab countries has risen to \$1.44 billion, an annual

increase of 7 percent. The Belt and Road Initiative has strengthened cooperation between China and the Arab countries, this led to a boom in trade and investment and enhanced cooperation in infrastructure, as two-thirds of China's exports to Arab countries now pass through the infrastructure built by the Gulf countries."

He believed that "due to its strategic location on the sea route, the Gulf Cooperation Council countries serve as a hub linking Asia, Africa, Europe, and projects along the Belt and Road Initiative. Beijing invested \$10.5 billion in 2021 in projects related to the Belt and Road Initiative and energy in Iraq, the third largest oil supplier to China after Saudi Arabia and Russia."

He noted, "Egypt is also an important station for the Belt and Road Initiative, as Beijing participates in various infrastructure projects in Egypt, including the New Administrative Capital in Cairo and the Economic and Technological Development Zone in the Suez Canal Economic Zone in Egypt."

He stressed, "China and the Arab world must deepen their cooperation in order to jointly advance the implementation of Belt and Road projects, make more contributions to maintaining regional peace and security, as well as jointly address global challenges such as epidemics and climate change. The two sides must also continue to advance, enrich, and deepen their traditional friendship, enhance their multiple and wide-ranging cooperation towards achieving sustainable and sound development of their strategic cooperation relations, and continuously enrich and improve cooperation by strengthening the mechanisms of trade, culture, media, non-governmental exchanges, and other fields."

Source (Union of Arab Chambers)



خالد حنفي يستعرض في جلسة حوارية تقرير "اقتصاديات التبغ وضرائب التبغ في مصر"

استعرض امين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي خلال جلسة حوارية استضافها معهد التخطيط القومي في القاهرة، نتائج تقرير "اقتصاديات التبغ وضرائب التبغ في مصر"، حيث جرى التطرق الى أهم النتائج والتوصيات التي انتهى إليها التقرير الذي يأتي في إطار مشروع أطلقه معهد البحوث والسياسات الصحية التابع لجامعة إلينوي في شيكاغو (UIC) الشريكة في مبادرة بلومبرج للحد من استخدام التبغ، وذلك بالتعاون مع مركز السياسات الاجتماعية والتنمية (SPDC)، ومنظمة الصحة العالمية (WHO).

وقد قام بإعداد التقرير فريق بحثي مصري بقيادة الأستاذ الدكتور/ خالد حنفي امين عام اتحاد الغرف العربية. وقد تم عرض النتائج النهائية للدراسة في اجتماع شركاء UIC Think Tank في بالي- إندونيسيا، في الفترة من 28 إلى 29 نوفمبر 2022. وتم الانتهاء من إعداد التقرير النهائي في يوليو 2023.

وأدار الجاسة الحوارية، الدكتور أشرف العربي، رئيس معهد التخطيط القومي، بمشاركة مستشارة رئيسة الوزراء في مصر جيهان صالح وخبراء من منظمة الصحة العالمية بمصر وخبراء اقتصاديين بمركز الصحة العامة جامعة الينوي شيكاغو والأستاذة الدكتورة هية نصار أستاذ بكلية الاقتصاد ونائب رئيس جامعة القاهرة الأسبق ورئيس الشبكة العربية للاقتصاد الصحي. كما حضر الجاسة الحوارية عدد كبير من الباحثين والأكاديميين والخبراء والعاملين وصانعي القرار في مجال اقتصاديات التبغ من الجهات المختلفة، حيث حضرت الدكتورة نعيمة القصير كممثل عن منظمة الصحة العالمية في مصر، ودكتور فخري الفقي رئيس لجنة الخطة والموازنة بمجلس النواب، بالإضافة الى عدد من الخبراء من وزارة الصحة والبيئة ووزارة بالإضافة الى عدد من الخبراء من وزارة الصحة والبيئة ووزارة

المالية ومصلحة الضرائب، وذلك لتبادل الأفكار والخبرات والتعرف على أحدث التطورات في هذا المجال.

وأوضح الدكتور خالد حنّفي، أنّ "متوسط نصيب استهلاك الفرد من السجائر في مصر يصل إلى ٦ آلاف سيجارة سنويا، بينما المتوسط العالمي يبلغ ١١٥٠ سيجارة سنويا. وتصل مبيعات التبغ في مصر إلى نحو 135 مليار جنيه سنويا"، لافتا إلى أنّ "المرونة السعرية للسجائر تبلغ 0.55".

وأكد حنفي، على "ضرورة الاهتمام بحماية وتقليل أعداد المدخنين الجدد، من خلال العمل على خفض الطلب على السجائر".

ونوه الدكتور خالد حنفي إلى "ضرورة توجيه الضرائب على التبغ لدعم منظومة الرعاية الصحية" لافتا إلى أنّ "التقرير أوصى بضرورة وضع حوافز أكثر فاعلية خاصة في بعض المناطق الفقيرة للحد من معدلات المدخنين الجدد والعمل على زيادة معدلات الإقلاع عن التدخين. بجانب رفع عمر الاشخاص المسموح لهم بشراء السجائر من 18 سنة إلى 21 سنة، وضرورة تنظيم حملات توعية إعلامية بشكل أكبر".

وثمن الدكتور خالد حنفي دور المعهد القومي للتخطيط بقيادة الدكتور أشرف العربي، مؤكدا على أنّ "المعهد هو أعرق مؤسسة بحثية في المنطقة وله بصمات على مر التاريخ في دعم صانعي السياسات ومتخذي القرارات في مصر". ووجه حنفي الشكر لجميع أفراد الفريق البحثي المشاركين معه في إنتاج التقرير، مؤكدا على أنهم بصدد مشروع بحثي جديد في هذا المجال يستهدف المشارك الإيجابية في آثار التدخين اجتماعيا وصحيا واقتصاديا.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



■ Khaled Hanafi Reviews In a Dialogue Session the Report "Tobacco Economics and Tobacco Taxes in Egypt"

During a dialogue session hosted by the National Planning Institute in Cairo, the Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, reviewed the results of the report "The Economics of Tobacco and Tobacco Taxes in Egypt." The most important findings and recommendations concluded in the report were discussed, which comes within the framework of a project launched by the Institute for Health Research and Policy at the University of Illinois at Chicago (UIC), a partner in the Bloomberg Initiative to Reduce Tobacco Use, in cooperation with the Social Policy and Development Center (SPDC), and the organization World Health (WHO).

The report was prepared by an Egyptian research team led by Professor Dr. Khaled Hanafi, Secretary General of the Union of Arab Chambers. The final results of the study were presented at the UIC Think Tank Partners Meeting in Bali, Indonesia, from 28 to 29 November 2022. The final report was completed in July 2023.

The dialogue session was moderated by Dr. Ashraf El-Arabi, President of the National Planning Institute, with the participation of Advisor to the Prime Minister of Egypt, Jihan Saleh, experts from the World Health Organization in Egypt, and economic experts at the Center for Public Health at the University of Illinois at Chicago, and Professor Dr. Heba Nassar - Professor at the Faculty of Economics, former Vice President of Cairo University, and President of the Arab Network for Health Economics. The dialogue session was also attended by a large number of researchers, academics, experts, workers and decision-makers in the field of tobacco economics from various parties. Dr. Naima Al-Qassir attended as a representative of the World Health Organization in Egypt, and Dr. Fakhri Al-Feki, Chairman of the Planning and Budget Committee

of the House of Representatives, in addition to a number of experts from the Ministry of Health and Environment, the Ministry of Finance and the Tax Authority, in order to exchange ideas and experiences and learn about the latest developments in this field.

Dr. Khaled Hanafi explained, "The average per capita consumption of cigarettes in Egypt reaches 6,000 cigarettes annually, while the global average is 1,150 cigarettes annually. Tobacco sales in Egypt reach about 135 billion pounds annually," pointing out that "the price elasticity of cigarettes is 0.55".

Hanafi stressed "the need to pay attention to protecting and reducing the number of new smokers, by working to reduce the demand for cigarettes."

Dr. Khaled Hanafi noted, "The necessity of directing taxes on tobacco to support the health care system," pointing out that "the report recommended the need to establish more effective incentives, especially in some poor areas, to reduce the rates of new smokers and work to increase smoking cessation rates. In addition to raising the age of people allowed to buy cigarettes from 18 years to 21 years, and the need to organize greater media awareness campaigns."

Dr. Khaled Hanafi appreciated the role of the National Planning Institute, led by Dr. Ashraf El-Arabi, stressing, "The Institute is the most prestigious research institution in the region and has imprints throughout history in supporting policymakers and decision-makers in Egypt." Hanafi thanked all members of the research team who participated with him in producing the report, stressing that they are embarking on a new research project in this field that targets the positive effects of smoking on the social, health, and economic levels.

Source (Union of Arab Chambers)